
CAPITOLUL V 

Cele dintâi săpături conduse de mine 

inainte de a pleca la Gumelnita, Magistrul m-a trimis pentru o săptămână in 
Transilvania, să-I "initiez" pe Dorin în taina săpăturilor, pe care trebuia să le înceapă la 
Lechinta de Mureş, deşi nu participase lncă la nici o săpătură. Sat mare şi bogat, Lechinta 
. aşa încât la lucru n-a vrut să vină decât ''tuciurii" sărăntoci; erau însă destul de harnici, 
printre ei anându-se şi un năcău voinic, care s-a prins că aruncă din şant, fără nici o 
illtrerupere, o sută de iopeti pline cu pământ. Ceea ce intr-adevăr a reuşit, dar după aceea 
s-a odihnit, fireşte mai mult decât tinea obişnuita pauză. 

Aşezarea este situată chiar pe malul drept al Mureşului, care-şi poartă domol apele 
la vale, iar materialele arheologice erau interesante. Din păcate insă, straturile arheologice 
erau răvâşite; obiecte din vremea romană amestecate printre cele dacice, iar acestea printre 
şi peste acelea din perioada de tranzitie de la epoca bronzului la epoca fierului, neputându
se astfel face şi obsenatii stratigrafice. in pronlui din malul Mureşului se vedeau foarte bine 
urmele unor lemne groase de la temelia locuintelor, numite de Dorin • in lucrarea lui de 
licentă • "piloti", termen de care a făcut haz Magistrul. 

"Movila" Gumelnita are aproape două hectare; pe cea mai mare parte a ei se ana 
atunci via unui domn Calomfirescu, care nici n-a vrut să audă să ne dea voie să facem săpături 
nici chiar pe drumurile de acces dintre şirurile de vilă de vie, destul de largi. 

Am intreprins deci săpături numai intr-o mică zonă, chiar in punctul cel mai inalt al 
aşezării, terenul liind proprietatea unui locuitor din Oltenita, care nu-l cultiva din pricina 
''cărămizilor" de la 30-40 cm adâncime (de fapt nu erau cărămizi, ci bucăti de lut ars, rămase 
de la peretii locuinte lor preistorice). Cunoscută de multă vreme, ''movila"Gumelnita dăduse 
loc la multe Ipoteze, dintre care cel mai frecvent sustinutA socotea că pe ea s-ar ana resturile 
cetătil Constantiana Dafne, amintită de izvoarele istorice ca nind zidită de Constantin cel 
Mare pe malul stâng al Dunării, fată in fatli cu Transmarisca , unde este astăzi Turtucaia. 
Chiar în Marele dicJionar geografic al României. Tocilescu • dacă nu greşesc • mentionase 
această posibilitate. Dar încă din timpul perieghezei din 1924, mi-am dat seama • după 
chirpicul ars şi nenumăratele cioburi scoase la suprafată de lucrările agricole • că acolo este 
o aşezare preistorică, din epoca neo-eneolitică, fapt confirmat din plin şi de vasele şi celelalte 
obiecte descoperite de Barbu Ionescu şi dăruite muzeului nostru. Am solicitat Magistrului 
să-mi dea delegatie să intreprind cercetări, iar el a aprobat şi mi-a alocat fondurile necesare 
pentru a întreprinde aici săpături In vara lui 1925. 

La aceste săpături, mi·a fost dat ca ajutor şi colaborator Ion Nestor, trecut atunci in 
anul D la facultate; de fapt, il cunoşteam foarte putin, el inscriindu-se la Universitate când 
eu Imi făceam stagiul militar şi nu treceam decât din când In când pe la muzeu. inainte de 
începerea săpăturilor de la Gumelnita, făcuse parte timp de două săptămâni din echipa lui 
Christescu, la cercetările de la Boian. 

in zilele ce au precedat plecarea pe şantier, când Harilaos Metaxa anase că Magistrul 
a aprobat ca şi Hortansa să ia parte undeva ia săpături şi-a inceput să facă un adevărat 
tărăboi, crezând că ea va merge cu mine la Gumelnita. Deşi toată lumea ştia că eram 
·�ogoditi" neoficial, pe atunci că o fată care se respecta nu putea să plece Intr-o asemenea 
expeditie decât după căsătorie. Fireşte, însă, că tocmai de aceea nici Hortansa nici eu nu ne 
gândisem să plecăm împreună; iar întrucât Cbristescu pleca Insotit de Aura, era foarte 
normal ca Hortansa să meargă cu ei, aşa cum de fapt şi bot.ărâse Magistrul, fără ca Metan 
să n ştiuL 
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La Gumelnita, Nestor a lucrat in rând cu mine, nind toată ziua pe şantier. Din păcate, 
după aceea, atitudinea lui arogantă de copil increzut şi ingâmfat m-a determinat să incetez 
orice legătură cu el pentru un timp. De altfel, incepânddin 1926/1927, el s-a transformat intr
un duşman neimpăcat - singurul duşman pe care l-am avut in toată viata. Adevaratul motiv 
al urii lui n-a putut n, probabil, decât faptul că, eu nlnd inaintea lui cu doi ani, fusesem deja 
numit asistent de Magistru şi in felul acesta işl socotea calea "blocată". 

Planul săpături lor şi felul cum l-am lndeplinlt,ln functie de terenul liber şi de timpul 
şi banii disponibili (50.000 lei) - au fost rezultatul nperientel din timpul celor două campanii 
precedente, când, aşa cum am arătat, am invitat aproape singur câte ceva, deoarece de la 
Andrieşescu, mai mult plecat de pe şantier, nu am amt cum să anu prea multe. Dar 
rezultatele au arătat că nu e neapărat intotdeauna nnole să te invete cineva cum trebuie să 
faci un lucru, ca să-I faci bine; dacă Iti dai osteneala. 

Încă din primele zile de lucru, am putut constata ci sub primul strat de dărămături 
arse, aliat la mică adâncime (0,30 - 0,50 m) se alill resturi rare apartin aii'Ji strat, mai vechi, 
in cuprinsul căruia am Identificat efectiv şi unele funduri de bordeie. Am dat deci celor două 
straturi denumiri diferite - A, cel de jos, şi B cel de dea•upra - litere folosite şi astăzi pentru 
cele două faze principale de evolutie ale culturii Gumelnita. Cât priveşte resturile sporadice 
mai tirzii, amestecate printre acelea ale stratulul B şi lncadrate ulterior culturii Cernavoda, 
ele nu alcătuiesc la Gumelnita un strat omogen de depuneri, cum a dovedit şi controlul 
stratigrafic pe care l-am intreprins aici In 1%0, ca şi 51\pAturile ample de la Căscioarele. 

Echipa de 9 1ucrători - plus moşul proprietar al locului, care conditionase ingăduinta 
de a săpa acolo de angajarea lui - era formată In special de oameni In toată lirea, voinici şi 
obişnuill sA muncească din greu In port, la incărratul sacilor cu cereale in şlepuri, aşa incât 
aruncau destul de uşor păminrul cu l�lle din şant, de la aproape 4 metri adilncime. Dar 
chiar după prima zi de săpături am avut un ne�teptut ... connlct de muncă. 

Tocmlsem lucrătorii cu 80 lei pc zi, precizîond de la inceput că nu se sapă la metru cub, 
scopul nind 51\ nu stridm nimic şi să putem gAsi pinA şi cele mal miel obiecte. 

Unul dintre lucrători, fost prizonier In Germania, a socotittotuşi ci munca eprea grea 
pentru pretul stabilit şi - după prima zi de lucru - i-a convins şi pe ceilalti să nu mai lucreze 
decit cu 120 de lei pe zi, plus "o duhlii" de pâine. Cererea mi s-a părut exagerată in functie 
de suma pe care o aveam pentru săpături şi de ceea ce ştiam că se plătise in cei doi ani 
anteriori, aşa lncllt n-am putut-o accepta de la inceput şi, oamenii mi-au spus că a doua zi 
nu vor mai veni la lucru; am trimis atunci ''sfoară in tari" că am nevoie de altă echipă şi 
nici nu se lnserase bine -, dind un lucrător mai tânăr, Petre, a venit la gazda noastră din 
Oltenita rurală s.l1 mll anunte că strânsese deja câtiva oameni. Văzând că riscă 51\ piardă 
posibilitatea de a lucra trei s.llptămâni lncheiate, o seamă dintre cei cu care Incepusem lucrul, 
au venit atunci 51\ discute şi s.l1 se ''tocmească" cu mine. Argumentele lor privind dilicultatea 
muncii la pământ şi greutătile lor familiale m-ao convins, şi am căzut de acord să le plătesc 
120 de lei pe zi (fără pâine), dar nu l-am primit şi pe cel care stârnise toată zarva, In locul 
lui angajându-1 pe Petre. După aceea, lucrul a mers de minune până la sfârşit şi numai o 
singură zi (afară de d'uminici) nu s-a lucrat - de Srilntul Die. Noi am li dorit s.ll lucrăm ca să 
nu pierdem această zi, Petre fiind şi el de acord; insA ceilalti, mai in vârstă, I-au apostrofat, 
spunilndu-i că de, el e mai tânăr, dar ei mai au şi ei nevoie de odihnă, ftind oamenl lnsurati. 

îmi stăruie In minte multe amintiri din timpul celor trei 51\ptămâni cât am lucrat la 
primul şantier condus şi nominal şi practic de mine, dar mi voi mai referi numai la o singură 
întâmplare. In timp ce se săpa In stratul inferior din tranşeea X, pentru dega]area unei 
locuinte- bordei, Nestor mi-a adus triumfiltor un splendid topor de silex, găsit chiar In 
loculntă. Dar tocmai atunci, intre resturile unei locuinte din stratul superior (din tranşeea 
1), eu găsisem un pandanliv de attr cu decor ''au repousse" (despre care, bineinteles, am spus 
oamenilor că e de aramă!), aşa că i-am răspuns, nu mai putin voios, In rrantozeşte, ca să nu 
lnleleagl ceilalti: "J'ai trouvf de l'or, mon ami!". Aceasta era a doua piesA de aur descoperită 
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în aşezarea Gumelnita: Barbu Ionescu găsise mai de mult un inel de aur cu sectiunea pătrată, 
din păcate pierdut în 1927 cu prilejul mutării colectiilor în noul local al Universitătli. 

În cele trei sau patru duminici cât am stat la Oltenita, plecam dimineata la ora 4,00 
la Boian· Vărăşti cu trăsura cu doi cai, să văd şantierul şi să discut cu Christescu despre 
descoperirile făcute, dar in primul rând să o văd pe Hortansa, mă întorceam la Oltenita 
seara, pe lumina lunii, bineinteles când ea binevoia să se arate! Săpăturile de la Boian şi cele 
ale lui Ştefan, de la Mănăstirea • erau de asemenea deosebit de interesante. 

Peste vreo două săptămâni de la inceperea lucrărilor, când in trei din şanturile 
trasate, ajunsesem rână la pământul viu şi putusem preciza fără posibilitate de îndoială 
existenta a două niveluri principale de locuire, Magistrul ne-a înştiintat că va face o vizită
inspectie pe la toate şantierele din zona Dunării: Gumelnita, Mănăstirea şi Boian. Nu ştiam, 
lireşte, în ce zi a săptămânii va avea loc această vizită şi, mergând înainte cu lucrul în mod 
normal, în liecare dimineată puneam un om să facă de zor curAtenie în şanturile unde 
încheiasem săpături le. La liecare zece-cincisprezece minute ne aruncam ochii spre vale, de 
pe măgura Gumelnita putându-se zări întreaga câmpie şi toate drumurile ce veneau de la 
Oltenita. Iar oamenii îşi dădeau coate, spunându-ne:''D-voastră vă simtiti acum aşa cum ne 
simtim noi când făceam armata şi se anunta inspectia generalului". Deşi le-am răspuns că 
nu se potriveşte comparat ia, deoarece directorul, profesorul nostru era un om întelegător, 
emoţii nu se putea să nu avem. Şi tocmai când a venit. maşina, noi nu scurtam zarea, aşa că 
ne-am trezit cu ea la poalele movilei şi cu Magistrul cohorând grăbit din maşină şi începând 
să suie spre noi. 

S-a uitat peste tot, a intrat cu mine într-unul din şanturi, unde pronlul era deosebit 
de clar şi se vedeau şi gropile bordeielor din stratul inferior, a discutat stratigralia şi s-a 
declarat foarte multumit, spunându-mi: ''Bine băieti; ati lucrat frumos. Acum veniti unul 
jos, că v-am adus ceva pregătit de Frau lda (bucătăreasa lui din vremea aceea, când locuia 
In casa foştilor socri din strada Biserica Amzei, colt cu Calea Victoriei, deasupra băcăniei 
Roznoveanu • casă dărâmată acum mai bine de cincisprezece ani). 

L-am insotit jos până la maşină, a tăiat două felii mari dintr-un tort monumental şi, 
la multumirile mele, mi-a răspuns aproape duios: "Nu sunteti O-voastră copiii mei?" ••• E 
adevărat câ şi noi il priveam ca pe un părinte şi nici nu ne mai gândeam Intotdeauna că este 
profesorul şi mai ales directorul nostru. 

De fapt, se poate spune fără falsă modestie că, In 1925, la Gumelnita s-a făcut prima 
săpătură stratigrafică românească într-o aşezare preistorică, spre deosebire de ceea ce s-a scris 
recent, alirmându-se că acest calilicativ s-ar cuveni săpăturilor de la Glina, din 1926. Faptul 
că la Gumelnlta cele două straturi apartin aceleaşi culturi, iar la Glina cele trei straturi 
apartin la trei culturi diferite, nu schimbă ''adevărul istoric". 

Trebuie însă precizat că, încă înainte de război, Fr. Lazslo, directorul Muzeului de 
la Slintu Gheorghe, făcuse săpături la Ariuşd, unde acordase toată atentia stragraliei, 
descoperind mai multe niveluri suprapuse de resturi de locuinlă (chiar dacă, greşit, le-a spus 
"terramare"). Iar în 1909 - 1910 profesorul Hubert Schmidtde la Berlin săpase la Cucuteni, 
in Moldova, unde de asemenea precizase existenta unor straturi suprapuse de locuire, 
reprezentând faze diferite de evolutie ale aceleaşi culturi. 

Deşi la Sultana, în 1923, Andrieşescu nu arătase nici o preocupare deosebită pentru 
adevărata stratigralie • aşa cum am amintit, însemnările şi obiectele fiind notate pe 
"cazmale", iar pronlul l-a desenat Dionisie Pecurariu, fără nici o indicatie din partea lui , 
la Gumelnita mi-am dat seama imediat că sub stratul de dărămături arse de la adânclmea 
de 30 • 40 cm se mai ani încă un strat de depuneri arheologice. 

La sfârşitul lucrărilor de la Boian, Hortansa a intreprins un sondaj In tell-ul 
gumelnitean de la Chiselet, sondat şi de germani in timpul războiului. Pe de alti parte, 
deoarece aşezarea de la Mănăstirea fusese In cea mal mare parte distrusă de-a lungul 
secolelor, Iar rezultatele săpături lor au fost mai modeste, Magistrul l-a aprobat lui Ştefan 
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o sumă suplimentară, pentru a putea face săpături şi in aşezarea pe care o descoperise el pe 
" Ostrovelul" de la Căscioarele (unde făcusem împreună un mic sondaj de o zi), rezultatele 
obtinute dovedind că acolo este o statiune importantă. Faptul acesta m-a determinat, in 1962, 
sa reiau pe scară amplă sapăturile de pe Ostrovel, obtinând rezultate chiar mai presus de 
aşteptări. 

Dar, in toamna lui 1925, rămânându-mi câteva mii de lei din cei 50.000 aprobati, am 
revenit la Gumelnita, singur. N-am mai putut lucra decât câteva zile, inceperea ploilor 
coincizând cu terminarea banilor. 

În epoca aceea aproape ''idilică ", cu putine formalităti birocratice şi fără prea multi 
"controlori contabili", mergeam la şantier cu trăsura, bir jarul figurând şi el în ştatul de 
plată, orice hârtie prezentată şi iscălită de noi constituind un act justifica tiv valabil. Mi se 
pare interesant sa amintesc cum incepeam "Memoriile noastre de cheltuieli": "Trăsura la 
gară, 20 lei; hamalul 5 lei; masa la prânz 25 lei" · şi aşa mai departe ... Aveam într-adevăr 
dreptul să folosim orice mijloc de transport la îndemână, trecând în ştatele de salarii pe 
proprietarul cărutii sau al trăsurii. Pe atunci, în Oltenita se afiau trăsuri mari şi tot atât de 
elegante ca acelea din Bucureşti · numai birjarii ''muscali" lipseau · aşa că am tocmit de la 
început o trăsură, să ne ducă şi � ne aducă regulat, la ore fixe, la şi de la şantier, în schimbul 
salariului unui muncitor pe o zi. In felul acesta, cei 4-5 km dintre casa unde locuiam şi şantier 
erau, la întoarcerea "acasă", o plimbare odihnitoare, care răscumpăra praful, arşita şi 
oboseala de pe şantier. 

Când toate echipele s-au întors la Bucureşti de la săpături, Magistrul a dorit să vadă 
piesele cele mai reprezentative descoperite: Ştefan şi cu mine am întins pe mesele lungi din 
sala Seminarului, pachetele cu materialele descoperite. Fiecare arătam de zor piesele ce ni 
se păreau mai deosebite, iar Magistrul le comenta, spunând la un moment dat · când Ştdan 
a scos dintr-un pachet o statuetâ "cu rochie cloche"şi i-a arătat-o · ''Ei, domnule Dumitrescu, 
d-ta n-ai găsit aşa ceva!". M-am grăbit să-i arăt o statuetă cu mâinile aduse la cap şi imediat 
a spus: ''Pe asta trebuie să o pui în legătură cu statuetele adorantilor din Creta" ., ceea ce 
cred că am şi făcut în studiul meu despre săpături le de la Gumelnita, deşi mi-am dat seama 
mai târziu că între ele nu se putea face o legătură directă, piesa de la Gumelnita fiind cu peste 
o mie de ani mai veche decâtstatuetele minoicedin Creta. Am incercat, de asemenea, să sustin 
că, prin pandativul de aur, descoperirile de la Gumelnita sunt mai importante decât cele de 
la Căscioarele. Ambitii copilăreşti, de care Magistrul a făcut haz. 

În toamna aceea, la o şedintă a Academiei Române, Magistrul a tinut o comunicare 
despre campania de săpături din vara ce se terminase, vorbind despre toate şantierele şi • 

lucru care ne-a încântat în chip deosebit • amintindu-ne pe fiecare din noi, cu calificative 
destul de măgulitoare. Probabil că această comunicare se afiă şi în volumul de Anale al 
Academiei din anul respectiv; in orice caz, ea a fost publicată destul de pe larg intr-un număr 
al revistei ''Vremea", prin grija prietenului nostru, criticul literar PompiliB Constantinescu. 

Cu sfârşitul lunii septembrie s-a împlinit şi anul stagiului meu militar; dupli ce am dat 
examenul prevăzut de regulament, luând media 6,50 am fost avansat la marele grad de 
"sergent TR" şi lăsat la vatră. Examenul a fost destul de caraghios, căci,deşi eu eram auxiliar 
şi trebuia să fiu ascultat din aşa • numitul Regulament interior, căpitanul comandant de 
companie m-a intrebat despre sistemul de construire a tranşeelor şi, desigur, n-am prea 
excelat astfel mi-a dat nota 5 la proba respectivă. În schimb, la istoria şi geografia patriei . 
celelalte două probe prevăzute de regulament • n-a socotit necesar să-mi puni lntrebiri, 
ştiind că peste câteva zile mă voi prezenta la examenul de licenjă chiar la istorie şi geografie, 
şi mi-a dat din oficiu nota 8 sau 9! 

Într-adevăr, in octombrie am trecut examenul de Jicenli In fata Comisiei formată din 
Magistru, George Murnu şi Simion Mehedinti. De fapt, teza mea • cultul zei(ci Nemesis în 
provinciile dunărene ale Imperiului Roman · nu prea avusese darul să-i placi Maglatrulul eliel 
eu nu lmpirtăşisem punctul lui de vedere mal vechi, potrivit cirula acest cult şi slncretismul 
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la care s-a ajuns mal al.", intre zeiţele Nemesis şi Diana se altolwrl .,. credinte locale 
autohtone, mai vechi, ceea ce ar n explicat şi marea rolsplindire o acestui cult şi slncretlsmele 
respective. Acest interesant punct de vedere nu se sprijinea insi pe vreun docoment""u vreun 
izvor Istoric, aşa încât eu nu socotisen• indicat să-I adopt şi si-mi formulez conduzllle In 
funcţie de el. Ullerior, la Roma, colegul nostru mai in vârstă, profesorul dr. C. Zoppa, căruia 
Magls!Tul ii dăduse ca lucrare acelaşi subiect, mi-a spus cii, pe baza inscriptiilor, nu se poate 
ajunge decât la rezultatele la care mă oprisem eu. 

Examenul oral a mers foarte bine (l-am dat o dată cu Dorin), Magistrul ne-a felicitat 
in numele comisiei şi, astfel, ialii-ne licenţiaţi magna cum laude! 

În primii ani de studenţie mii duceam foarte des, in dimineţile când nu aveam cursuri, 
la Biblioteca Central:\ Universitară din Piata Palatului, atât pentru a consulta cărţile şi 
revistele de specialitate, cât şi pentru a citi literatura. Atunci, in anul n, cred, l-am citit in 
intregime pe Anatole France, cu stilul lui inegalabil, cu limba atât de frumoasă şi cu umorul 
lui uneori atât de tăios. Mi-a plăcut nespus, deşi, n-aş putea spune că împărtăşeam 
intotdeauna părerile lui. 

În tqti anii aceia, şi încă multi ani la rând, am fost un mare pasional al speclacolelor 
de operă. In fiecare sămbătâ dimineaţa mă duceam din timp la magazinul de muzică 
"Feder", din Calea Victoriei - unde se vindeau biletele pentru toată saptămâna - şi stăteam 
câte un ceas la rând şi luam bilete pentru două- trei spectacole din siptămâna următoare, 
atât pentru mine cât şi pentru grupul de colege şi colegi amatori de asemenea spectacole -
in special pentru Hortansa, Florica Grigorescu, Coca Vasilco şi Bubu Panaitescu. Fireşte, 
cumpăram bilele numai la "galeria'' \"echiului Teatru Urie, ele nind cele mai ielline (20 lei). 
Am ascultat în anii aceia nenumărate spectacole de foarte bună calitate, multe cu invitati 
celebri din străinătate - ''În reprezentatie", cum se spunea -dintre care nu lipsea mai In nici 
un an marea noastră Flori ca Cristoforeanu, care cânta foarte multe roluri: Cannen (era Intr· 
adevăr excepţională!), Ai da. Tosca şi altele, precum şi In Vally, de Catalan! (operă care după 
aceea nu s-a mai cantat niciodată la Bucureşti). Tol atunci am avutprilejulsi-1 ascult in opera 
Balul Mascat de Verdi pe baritonul rus Petrov, fost la Opera din Petesburg şl lncadral atunci 
la Opera din Belgrad: et mi s-a părut cel mai desăvârşit interpret al rolului respectiv dlnh"e 
multi alţi baritoni pe rare i-am auzit in deceniile ce au urmat: avea o voce amplă şi caldă, 
ce umplea sala, fără ;ă facă nici un efort. Din păcate, la Ducureştt n-a cântar decât o dată şi 
numai in acel rol. 

1.-am ascultat şi pe Traian Gro1ăvescu în cele câteva spectacole de operii în care a 
cântat la Bucureşti după ce fusese suspendat la Opera din Cluj pe motiv de "indisciplină", 
a dat şi un concert la Ateneu, unde lumea s-a bătut in adevăratul inteles al cuvântului pentru 
a obţine bilete. 

Pe noi, studentii, ne-au lăsat si intrăm fără bilete, cu conditia să stăm pe scenă în 
spatele cântăretului şi al pianului. 

Tot atunci, pentru neintelegeri cu directorul Operei din Bucureşti (Gogu Georgescu), 
cei mai buni solişti au declarat grevă, dând In schimb concerte atât la Bucureşti, cât şi in 
provincie. Erau in total 12 solişti, dintre care amintesc de Niculescu Basu, George Florescu, 
Romulus Vrăbiescu, Elena Drăgulinescu - Stinghe. Concertele au stârnit un interes şi un 
entuziasm extraordinar. Când au interpretat sextetul din Luci a de Lamermoor - fiecare rol 
fiind cântat in acelaşi timp de câte doi cântăreti (cântau toti cei 12 protagonişti in grevă) 
lumea a rămas cu adevărat uluitâ, aşa ceva nemaiauzindu-se vreodată până atunci. Dorin 
mi-a povestit că, la Tirgu Mureş, unde a ros! dat acelaşi concert, publicul - compus in special 
din unguri - spunea că nici la Opera din Budapesta nu s-a ascultat un concert aşa de frumos. 

Cu unul sau doi ani mai inainte, fuseseră reluate sipăturile la unele dintre cetăţile 
dacice din Muntii Orăştiei - şi anume la acelea de la Costeşti şi de la Grădiştea Muncelului, 
sub conducerea profesorului D. M. Theodorescu de la Cluj şi cu fondurile dale de Comisia 
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Monumentelor Istorice, la propunerea Magistrului. Ţinând seama de noutatea şi Importanta 
desroperirilorde acolo, Magistrul a socotit indicat să le vedem toti şi deci să racem o ellcursle 
ru intregul Seminar şi cu asistentii muzeului. După ce s-a luat legătura cu Clujul • nind la 
Inceputul lui noiembrie, nu se mai lucra pe şantlere · am plecat din Bucureşti cu un tren de 
""ară,ocupând vreo trei compartimente; am ajuns dimineata de tot la Orăştie, am poposit 
la hotelul destul de prăpădit de atunci, spre a ne odlhi putin şi a aştepta venirea ciujenllor. 
l.a sosirea lor s-a iscat însă o situatie penibilă. Unii dintre studenti băuseră toată noaptea in 
tren, erau bine ametiti şi cântau in gura mare in hotel, in rrunte cu "conul" Mitică 
Theodorescu, unele cântece destul de deochiate. Singurul care rămăsese cu totul treaz era 
Constantin Daicoviciu (pe atunci se iscălea rără u nnal), asistentul lui D.M. Theodorescu. ln 
această situatie, peste putin timp, Magistrul a hotărât să pornim numai noi, cei de la 
Bucureşti, împreună cu Daicoviciu, luând un autobuz până la satul Costeşti. Abia după ce 
noi terminasem vizita la neaşteptat de impresionantele ruine ale cetătil dacice de aici • cu 
incinta sa de ziduri puternice, scară cvasimonumentală ce urcă la unul dintre turnurile 
reşedinte princiare şi cu aliniamentele sacre de tambururi de coloane de piatră · şi întinsesem 
o masă lungă pe prispa casei paznicului , au venit cei de la Cluj in l"runte cu D.M. 
Theodorescu; au trecut pe lângă noi rări să se oprească, cântănd mai departe aşa-zisele 
"cântece vesele". Oricât de regretabile au rost aceste lucruri, cred că este bine să ne amintite 
aici, deoarece nu incape îndoială că Theodorescu, numit proresor pe baza recomandat iei lui 
Vasile Pârvan (deşi nu avea doctoratul), ar n trebuit să se poarte evident astf"el cu oaspetii 
şi in special cu Magistrul. 

Când masa era pe srârşite şi toată lumea, bine dispusă totuşi, incepuse să uite penibile· 
le incidente, Şteran, Dorin şi cu mine am cerut voie să cântăm un imn arheologic • de altă 
ractură decât cântecele clujenilor · compus de noi înşine in săptămânile precedente tocmai 
in vederea acestei ncursii. Şteran • care avea o rrumoasă voce de tenor (il incântase"cu ea 
pe Andrieşescu in timpul perieghezei din judetul Teleorman, mai ales când cânta "Ciobănaş 
cu trei sute de oi") · cânta câte două versuri şi apoi toti trei ''autorii" in cor, cântam rel"renul 
••Numai cioburi şi ulcele, n-o să mai scăpăm de ele", schimbat câte o dată in "Numai cioburi 
şi ulcele, păcat că ... nu-i vin în ele!", pe cunoscuta melodie "Hal, hai, vinu-l dulce, cine-I bea 
nu se mai duce!" 

Numai primul vers era mai solemn · se şi impunea! • nind un hexametru de invocare, 
care suna astrel: ''Cântă-ne muză, acum, pe Magistru şi-al lui Seminariu", după care urma 
"imnul" propriu • zis, cu primele versuri închinate, nreşte, Magistrului: 

"Peste noi este mai mare; 
Unul răr- asemănare 
(Rdrenul) 
Este straşnicul Magistru 
Cel cu aerul ... sinistru" 
După primele versuri şi după surpriza din primele momente, toată lumea a inceput 

să repete in cor rel"renul. Magistrul râdea cu hohote iar noi eram rericili că nu sărisem peste 
rai. Numai Andrieşescu ne-a mustrat mai tărziu pentru "lipsa de respect" rată de Magistru, 
dar în realitate era nemultumit de versurile care-I priveau pe el: 

"Mult iubitul nostru Şer 
Nu se sperie de-un ... cher, 
(Rerrenul) 
Cu Sultana ... s-a incurcat 
Şi nici azi n-a terminat." 
Iar alt vers glăsuia: "Pe la Mircea dă onorul"; desigur toate acestea il iritaseră. 
Aluzia la Sultana nu privea, nreşte, vreo remeie, ci raptul că, deşi trecuseră mal bine 

de doi ani de la incheierea săpăturilor de la Sultana, din 1923, nici până atunci Andrleşescu 
nu lrrmlnase studiul pentru Dacia, cu toate stărulntele Magistrulul. Iar ''Mircea" la care 
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"dădea onorul" era celebrul • pe atunci • restaurant al lui lgnat Mircea de pe actualul 
Bulevard al Republicii şi despre care am vorbit mai inainte. 

De altfel n-am menajat pe nimeni in imnul nostru şi poate tocmai de aceea succesul 
a fost peste aşteptări. 

Voia bună a continuat până seara, când am fost invitati să luăm cu totii masa la preotul 
din sat şi când am cântat din nou imnul. Moş Pecurariu (cum i-am spus toti, mai târziu, 
desenatorul muzeului, Dionisie Pecurariu) , care nu rusese cu noi la prânz, rămânând cu 
vechiul lui prieten D.M. Theodorescu , aproape se surocase de râs, bătăndu- se cu palmele 
pe genunchi, chiar când cântam versurile ce-l priveau pe el: 

"Dionisos Pecurariu 
Desenează cu •.. hectarul 
(Refrenul) 
Când de la Magistru scapă, 
Nu bea niciodată apă!" 
Dar mai ales râdeau şi râdeam loii de curajul nostru, totuşi, căci nu se prea obişnuise 

până atunci ca nişte tineri abia licentiati să-şi permită să-I pună pe Magistru in versuri, in 
public, şi să-i reproşeze că nu mai termină Getica; 

''De nouă luni scrie·o carte, 
par de ea nu avem parte ... " 

lncheindu-se petrecerea de seară, cei tineri ne-am culcat pe paie intr-o clasă a şcolii, 
a doua zi dimineata pornind cu cărutele spre satul Grâdiştea Muncelului şi, de acolo, pe jos, 
până sus la cetatea- capitală a lui Decebal. Numai Magistrul şi cu Andrieşescu au mers pe 
câte un călu! de munte, ceea ce i-a dat prilejul, mai târziu, colegei Maricel Hol ban · dornică 
să ne racă ... cc:>ncurentă· să compună şi ea o poezie, in acelaşi metru, despre excursia noastră, 
scriind printre altele: 

"Magistrul nostru călare 
Parcă-ar fi Şteran cel Mare" 
Au rost zile de neuitat şi desigur că cine 1-a cunoscut pe Magistru numai in calitate de 

proresor "ex cathedra" nu 1-a cunoscut decât incomplet. Pentru geniul lui, pentru ştiinla lui 
şi pentru felul cum işi tinea lectiile, il admirau, fireşte. Dar omenia lui, bunătatea lui 
sufletească, dorinta de a se dărui pentru o cauză nobilă, permanentă incurajare ca şi sprijinul 
pe care il acorda tuturor tinerilor in mintea şi In sufletul cărora găsea cea mai mică licărire 
de interes şi de posiblitate de realizăre in domeniul arheologie! şi istoriei -toate aceste aspecte 
ale personalitătii Magistrului nu le-am cunoscut decât putini, cei care am rost timp de câtiva 
ani, zi de zi, in preajma lui şi am văzut ce uriaşă diferentă era, din toate punctele de vedere, 
intre el şi ceilalti proresori. 

Am amintit şi cu alt prilej o discutie avută de Magistru cu profesorul Murnu . pe care 
mi-a povestit-o chiar el; dar mi se pare potrivit să o insemn şi aici, tocmai pentru că ea reflectă 
perfect modul cum concepea datoria sa de profesor rată de tinerii lui colaboratori, precum 
şi direrenta ce exista între conceptia lui şi a celor mai de ispravă dintre ceilalti profesori. 

Întrebat odată de Murnu dacă nu e imprudent să crească atăti discipoli, Magistrul 
i-a răspuns: "De ce să-mi fie teamă? Între mine şi ei vor rămâne intotdeauna două zeci de 
ani de muncă şi de experientă, şi numai dacă n-aş mai citi şi n-aş mai scrie mi-ar putea fi 
teamă; dar aşa ... " Căci, într-adevăr, studia şi scria permanent netinând seama de boala care 
il măcina şi care 1-a răpus atât de tânăr( de rapt, între el şi prima lui serie de studenti dinainte 
de primul război nu erau decât câtiva ani direren!ă!) 

În perioada aceea, Magistrul era preocupat serios de infiintarea unui Institut 
Arheologic. Într-o zi, ducându-mă cu o serie de lucrări acasă la el - nu mai venea la Seminar 
decât pentru cursuri şi seminarii • am văzut pe masa mare de lucru o listă pe două coloane, 
cu numele celor ce urmau să fie numiti la institut. M-am bucurat, fireşte, văzând şi numele 
meu pe listă, dar institutul nu a fost infiintat atunci, ci abia peste trei decenii! 
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Pentru a pregăti terenul, Magistrul redactase totuşi textul unui proiect de lege, 
ln.-rrdln!ându-i-1 colegului şi prietenului său, AI.Lapedatu, ministrul Cultelor şi Artelor In 
1u• rrnul liberal de atunci. Tot atunci 1-a trimis pe Dorin să-i prezinte lui Vintilă Brătianu, 
ntlnlslru Finan!elor, în semn de omagiu, două dintre volumele publica!iilor Şcolii Române 
din Roma. Vintilă Brătianu a fost impresionat şi de aten!ia Magistrului şi de felul cum se rrrtentau volumele trimise, scoase tot sub directia şi îngrijirea lui şi nu peste multă vreme, 

.tp�datu i-a povestit Magistrului că, vorbind cu Vintilă Brătianu, acesta i-ar n spus ci 
.,rrbule să-i facem d-lui Părvan un institut". Lepădatu, nea vând la el anle- proiectul de lege 
prr�lltit de Magistru, n-a socotit momentul oportun să insiste; când mi-a povestit toate 
•ce.lea, Magistrul era foarte neţăjit de ezitarea lui Lepădatu, pe care nu şi-o putea explica. 

Tot în legătură cu institutul, Magistrul mi-a spus că prevăzuse în proiect dispozi!ia 
ca toate problemele de ordin adminstrativ şi nnanciar să intre în atribu!iile subdirectorului, 
droarece el voia, cu drept cuvânt, să nu-şi piardă vremea cu birocratia şi să se ocupe numai 
cu problemele ştiintince şi organizatorice. Când l-am înştiinlat pe Andrieşescu despre cele 
anate de la Magistru, mi-a spus ca n-ar primi un asemenea post. Ulterior, relatându-i 
Magistrului obiectia lui Andrieşescu, el mi-a spus râzând: "Dar de unde ştie că el va n 
subdlrector? "Bineîn!eles că glumea, la data aceea nu văd la cine altul s-ar n putut gândi; 
nici un moment n-ar n putut n vorba de Metaxa, un adevărat ''incurcă lume" în materie de 
administra!ie! 

În cursul iernii, din cauza salariilor destul de mizere de la muzeu (deşi de la 1 ianuarie 
1926, fusesem numit asistent titular), mi-am luat o slujbă la "Institutul Economic" care 
depindea de Banca Natională (dar nu avea statut de institu!ie publică), al cărui director era 
profesorul Gheron Netta. Lucram acolo 5 ceasuri în necare diminea!ă, traducând şi 
rezumând diferite articole şi informatii din revistele engleze şi franceze de specialitate, 
pentru "Buletinul" institutului, iar după amiezele lucram la muzeu, redactând de zor 
raportul dennitiv asupra săpăturilor de la Gumelnila. Magistrul pregătea publicarea 
llaciei, pe care o considera drept anuarul unui institut ce trebuia să ia nin!ă, şi ne zorea să 
ne dăm contribu!iile. Terminând destul de voluminosul manuscris, l-am trimis la Paris, 
prietenului P.P.Panaitescu - atunci membru al Şcolii Române dela Fontenay aux Roses - care 
Imi promisese că mi-I va traduce în limba franceză; şi, de îndată ce am primit de la el, textul 
in limba franceză, m-am grăbit să-I dau Magistrului. După ce 1-a citit, singura observa!ie 
făcută, a fost în legătură _!:U încercarea mea de a preciza, In secole, diferenta dintre stratul 
'uperior şi eri inferior. In schimb, Andrieşescu, nu era de acc;>rd cu consideratiile mele 
Jlfi•·ind difer.·n!a de densitate a locuitorilor celor două straturi pe baza desimei locuin!elor, 
�i i-a scris cu roşu pe manuscris: "Jos sociologia în arheologie!" Fără comentarii. Desigur, 
mai erau ele şi alte greşeli, printre altele, aceea că, pe atunci, noi toti - nu ştiu dacă inOuen!ali 
de unele puncte de vedere ale Magistrului sau ale lui Andrieşescu - eram convinşi că aşezările 
săpate in vara anului 1925 (Gumelni!a, Căscioarele, Boian B, Fundul Chiselet) dăinuiseră 
până la inceputul celei de a doua perioade a epocii bronzului, ceea ce s-a dovedit destul de 
repede că era greşit. O altă inadverten!ă era folosirea termenului de "patină" loc de înveliş 
lustruil lsau "slip", cum preferă altii să-i spună). În toamna lui 1925, am avut prilejul să-I 
•·ad pe Ma�istru mâniat foc pe Metaxa. Plecat la Histria, Metaxa nu se mai întorsese la 
Bucureşti, cu toate că Magistrul îi trimisese de câteva ori vorbă să vină, a\'ând nevoie de el 
1 pe vre!Jiea aceea toată scriptologia muzeului o făcea intr-adevăr Metaxa). 

Intr-o bună zi, Magistrul 1-a chemat pe Dorin (numit şi el intre timp, cred chiar din 
toamna lui 1 924, asistent suplinitor la muzeu), dictându-i o adresă fulminantă, prin care ii 
făcea cunoscut lui Metaxa că se dispensează dennith· de serviciile lui, dar - !inând seama de 
activitatea lui de până atunci - il va men!ine in statele de salarii, fără nici o atribu!ie. Bietul 
UtKh era necăjit foc: 1"' atunci lşi mul!i ani după aceea) muzeul nenând maşină de scris, a 
lrrhuil �ă scrie el adrt�a !';'>Î nu voia ca Metaxa să-şi Închipuie că ar n avut el vreun amestec 
in intântplarea aceea. Norof că Metaxa �-a intor!\ chiar in după amiaza aceea şi lucrurile 
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s-au liniştit, după cuvenita răruială verbală. Peste cât iva ani însă, am suferit şi eu din pricina 
acelui "sistem" de tergiversare a lucrurilor şi mi-am adus aminte de această întâmplare. 
Pentru a evita orice discutie, ani de-a rândul am făcut eu însumi aproape toată birocratia 
şi hârtogăria muzeului, ajutat de Dody, cumpărând, fireşte, şi o maşină de scris. 

Tot in toamna aceea s-a intors de la Paris, CC.Giurescu - cum am mai amintit - şi de 
aceea eu n-am mai figurat in statele de salarii până la 1 ianuarie 1926, când el a fost numit 
profesor secundar la Buzău. E adevărat însă că şi in lunile acelea, salariul l-am luat tot eu, 
căci făceam efectiv serviciul la muzeu. 

Fiindu-mi însă teamă că situatia s-ar putea prelungi, m-am dus intr-o zi la Seminarul 
Pedagogic, să discut problema cu Andrieşescu. De fapt, cu alti colegi ai săi, ce mi-au 
recomandat să am putină răbdare, căci de indată ce va fi numit profesor titular (atunci era 
numai conferentiar definitiv) mă va numi asistentul lui. Cum nu m-a numit, voi povesti la 
timpul cuvenit. Pentru seara celei de a doua zi de crăciun a anului 1925, Magistrul ne-a invitat 
pe toti colaboratorii lui, la masă, la el acasă. Ne-am adunat repede - Metaxa, Pecurariu, 
Christescu cu Aura, Hortansa, Ştefan, Dorin şi eu (soţii Vulpe şi Grigore Florescu erau la 
Roma), dar trecea timpul şi Andrieşescu nu mai venea. DupA o aşteptare destul de lungă, 
Magistrul ne-a poftit să luăm loc in jurul mesei - cu cele două reprezentante ale "sexului 
frumos" in dreapta şi in stânga lui - şi a rugat-o pe Frau Ida să servească masa. Abia după 
aceea, destul de târziu, a venit şi Andrieşescu, gâfâind, dar singur, deşi bineinteles fusese 
invitat cu sotia, scuzându-se că n-a putut să o aducă din pricina " unei vechi dureri de picior". 
De fapt, Andrieşescu avea probabil o conceptie orientală despre rolul şi pozitia femeii, căci 
nici unul dintre noi nu 1-a văzut vreodată cu sotia (e probabil totuşi că uneori mai ieşeau 
impreu_nă) şi nici in putinele dăti când am fost la el acasă, doamna Andrieşescu nu s-a arătat. 

In sesiunea din februarie 1926, Hortansa şi-a dat şi ea examenul de licentă. Nu voia 
in ruptul capului să-I dea atunci, pe motiv că nu terminase teza şi tot din cauza aceasta 
nu-şi dăduse nici examenele partiale de istorie antică. Magistrul, care-I apreciase lucrările 
de seminar, i-a fortat insă mâna, cerându-i carnetul de examene şi punându-1 trei bile albe 
pentru cele trei examene, multumindu-se cu teza atât cât era gata (care trata despre epoca 
fierului In lliria); i-a făcut un referat foarte favorabil, aşa Incit - volens nolens - Hortansa 
s-a inscris şi s-a prezentat la examenul de licentă. Ca şi noi, in toamnA, tllamenul l-a sustinut 
in sala Seminarului de Geografie, Hortansa având şi ea geograna drept a treia materie la 
licentă. Magistrul a ascultat-o un ceas şi jumătate fără Intrerupere, punându-i Intrebare 
după intrebare, lncepând cu lumea minoico-miceniană, trecând apoi la Istoria elenă şi 
elenistică şi terminând cu problemele republicii şi ale imperiului roman, tocmai pentru că 
ii dăduse notele cu anticipatie, fără ca ea să-şi fi dat examenele, tinind seama de toată 
activitatea ei de până atunci, inclusiv participarea la săpăturlle arheologice. 

A fost un examen care i-a impresionat pe toti cei de fată (examenele de licentă fiind 
publice). De emotie Hortansei li curgeau lacrimile, dar răspundea de zor, asa Incit la sfârşit 
a felicitat-o călduros. Iar când a plecat cu maşina împreună cu Metall3, 1-a spus acestuia: "E 
fată deşteaptă şi  ştie carte". După aceea i-a decernat " Premiul amintirii" , Instituit de el  in 
memoria soţiei sale pe care o iubise foarte mult - murise In 1917 1a Odesa, In timpul refugiului 
- premiu pe care-I dădea la doi ani odată celui mai bun student al du. 

Tot de atunci se poate spune că Magistrul a rebotezat-o pe Hortansa, spunindu-i 
mereu Hortensia, şi aşa şi-a iscălit ea toate lucrările ştiintince, Iar toti colegii I-au spus de 
atunci, Hortensia. 

La sfârşitul anului universitar 1925/1926, chiar Inainte să ne n căsătorit, Magistrul 
ne-a recomandat pe amândol ca membri ai Şcolii Romine de la Roma, cu Incepere din 
toamna lui 1926. 

Sora mea Marioara, vorbind o dată cu profesorul Ramlro Ortiz, a allat de la el că 
"profesorul Pir van a recomandat doi soţi pentru Şcoala de la Roma şi ea i-a spus atunci că 
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• • urha de rralele ei şi de logodnica.lui, iar Ortiz - care-I avusese student pe rratele nostru 
l llu, a rlilmllli impresionat. De altfel, mai târziu, Metaxa mi-a povestit că, şi rată de el, Ortiz 
Iti nprlnllllie admiratia pentru ramilia noastră, toti rratii (Titu, eu, Marioara şi apoi Nela 
· ti ra •tudentă a lui şi ulterior reuşitâ prima, cu nota 10, la concursul pentru ocuparea 
<•lrdrelor de limbă italiană de la licee) remarcându-se şi ca studenti şi după aceea. 

l.a 15 iulie 1926, m-am căsătorit cu Hortansa, iar după un scurt concediu la mare am 
plrut in Moldova la săpături, conducând acolo primele cercetâri sistematice româneşti in 
duulil aşezări ale culturii Cucuteni - Drăguşeni şi Ruginoasa, prima în jude!ul Baia de atunci, 
l•r cealaltă în judetul laşi. 

Faptul că, încă din 1925, toti elevii Magistrului am putut avea ronduri relativ 
•unclente pentru săpături se datora tenacitâtii cu care el sustinea, cu prilejul repartizării 
rundurllor Comisiei Monumentelor Istorice - al cărui membru de drept era - necesitatea 
oprobării şi finantării unui vast plan.de săpături. imi amintesc de altfel că, după ce a avut 
lu.- şedinta Comisiei, în care s-a hotărât distribuirea rondurilor pe anul acela, Magistrul a 
•enil la Muzeu şi ne-a povestit că a trebuit să bată cu pumnul în masă pentru a-1 convinge 
ti pe Iorga, preşedintele Comisiei, că planul trebuie aprobat în întregime şi astrel, în anul 
acela, s-au alocat pentru săpături două milioane de lei. Cu mai putin de două luni înainte, 
pe baza inrormatiilor colegului Cardaş de la Biblioteca Academiei, care mai târziu a răcut 
o lnexplicabilă greşeală ce 1-a costat cariera (a plagiat un autor rrancez!) - am întreprins 
lmpreună cu Şteran o periegheză in judetul Baia, mai întâi la Dolheşti şi apoi la Drăguşeni. 
lln invlltător de aici, Dumitru Drăguşanu, pasionat pentru arheologie, identificase o serie de 
aşezllri mai ales cucuteniene, şi strânsese materiale interesante, organizând un mic muzeu 
Sllltesc. Era un om roarte ager la minte, ca şi sotia lui, tot învătătoare; mai târziu s-a mutat 
cu nlca lui la Bacău. 

Din judetul Baia am plecat la Roman, iar de aici cu trenul spre Rar aiia, sat situat pe 
linia rerată Roman-Buhăeşti (la sud de Vaslui, pe linia principală ce duce la laşi) unde se 
descoperise, cu multi ani inainte, o rrumoasă fi bulă de bronz, de tipul " Passemanteriefibel" 
d11tând din perioada Hallstatt. Speram să găsim locul unde se răcuse această importantă 
descoperire şi să Identificăm astfel o necropolă sau o aşezare hallstattiană. Mergând după 
Indicatiile unor săteni, am suit vreo două dealuri până am ajuns la un loc numit "Piciorul 
Hârbului"- nume care presupunea existenta unor cioburi vechi - dar n-am găsit nimic şi ne
am intors la Bucureşti rără să dăm de urmele locului unde se găsise fibula. 

In urma acestor cercetări preliminare, Magistrul a aprobat să săpam la Drăguşeni 
ti la Ruginoasa, ceea ce am şi răcut în ultima parte a lunii iulie şi în cursul lunii august. 

La Drăguşeni lmprejurările nu ne-au rost prea ravorabile. A plouat roarte mult iar 
stratul de cultură fiind la roarte mică adâncime, plugurile distruseseră în mare măsură 
locuintele aşezării, umezeala şi calcarul dăunând la rândul lor picturii de pe ceramică. 
Numai din muchiile de pe marginea întinsei aşezări de pe ''Dealul lui Simion Rosu" - cum 
11 spuneau pe atunci localnicii - am găsit câteva sute de rragmente de ceramică pictată, care 
ml-11u ingăduit studierea detaliată a descoperirilor şi încadrarea culturală a aşezării, răcută 
Intr-o lucrare redactată In iarna 1927/1928 la Roma şi publicată mai târziu in volumul OI 
• IV din Dacia. 

Acum cătiva ani, când am revăzut această aşezare, am constatat că tractoarele 
ocoseseră la suprarată tot chirpicul locuintelor, aşa încât mă îndoiesc că acolo s-ar mai putea 
1Ap11 cu mult rolos. 

DrAguşeni şi apoi Ruginoasa au rost singurele şantiere pe care am rolosit un cort, In 
care luam masa de prănz şi ne odihneam până la reînceperea lucrului. Hortansa işi răcuse 
un costum de sport cu pantaloni strânşi sub genunchi, ceva cu totul neobişnuit pe atunci 
pentru remei, mai ales la tară, şi oamenii se uitau destul de ciudat la noi. De altfel, la 
DrAauşeni, n-am putut lucra mult, nu numai din cauzele amintite şi a ploilor, dar şi pentru 
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că numai roarte greu am putut angaja câtiva năcăi. În sat era o rabrică de bere care dădea 
!le lucru celor ce doreau să câştige un ban, iar noi nu-i puteam plăti mai bine decât rabrica. 
Intr-o noapte, am rost treziti din somn de semnalele fioroase ale unei sirene şi, de pe prispă, 
am văzut vâlvătăile unui incendiu ce cuprinsese toată rabrica. • 

După aceea am găsit, e adevărat, ceva mai multi lucrători. In câteva din zilele când 
nu ,·eniseră la şantier lucrătorii, am vizitat mănăstirile Agapia şi Văratec, precum şi cetatea 
'eamţului - pe atunci aproape total ruinată şi acoperită de tulişuri şi de bălării. Din rericire, 
după câtiva ani s-au intreprins lucrări temeinice de consolidare şi restaurare, acum cetatea 
tiind un splendid monument medieval, ale cărei ziduri albe se văd de departe, din Valea 
Ozanei, inălţându-se printre copacii pădurii din jurul ei. 

De la Drăguşeni ne-am strămutat la Ruginoasa, satul in care se anau conacul şi 
mormântul domnitorului Alexandru Ioan Cuza. Aşezarea cucuteniană era situată pe un 
promontoriu impresionant, ce domină dealurile până spre Valea Siretului, având la poate 
şi un heleşteu. 

Singura gazdă pe care am găsit-o era cârciumăreasa din spatele gării; până seara 
târziu nu ne puteam odihni din pricina clientilor gâlagioşi nevoie mare. Săpăturile au rost 
însă mult mai spornice, cu toate că şi aici ceramica tricromă (aşezarea datează din raza 
Cucuteni A 3, după periodizarea propusă de mine prin 1960) avea o crustă groasă de calcar; 
cred că această statiune ar merita o cercetare mai întinsă decât am putut race atunci cu 
sumele pe care le aveam la dispozitie (pentru ambele săpaturi ni se alocaseră 100.000 lei; din 
aceştia, pe lângă plata lucrătorilor - intre 90-120 lei pe zi fiecăruia - trebuiau acoperite 
diurnele noastre, despăgubirile pentru recoltă şi toate cheltuielile de transport). Planul 
nostru a urmărit totuşi precizarea întinderii aşezării precum şi a sistemului de constructie 
a locuintelor, ceea ce s-a şi realizat, noi săpând, in arară de o tranşee lungă de 60-70 metri 
de-a lungul marginii dinspre râpa principală a botului de deal, şi o serie de alte câteva şanturi 
şi suprarete in direrite zone ale aşezării. Dealul tiind plantat cu porumb (fireşte lncă necopt 
in luna august) a trebuit să răscumparăm recolta ce avea să tie distrusă prin săpăturile 
noastre. Stratigralia aşezării nu era deloc complicată, neexistând decât un singur strat de 
cultură depus pe lespezile de calcar ale Podişului Moldovenesc (ca şi la Cucuteni). Singurul 
vas intreg - o cupă z\<eltă cu picior - l-am scos dintr-o groapă intălnită in tranşeea cea lungă 
de care am amintit, dar statuetele rragmentare şi numeroasele unelte de piatră şleruită 
ne-au arătat că statiunea este destul de bogată. Materialele descoperite şi observatiile răcute 
i-au dat prilej Hortansei să redacteze (tot la Roma, in iarna 1927/1928), studiul ce a apărut 
in acell!Şi volum m-IV din Dacia. 

În aceeaşi vară răcusem însă cu Şteran o altă cercetare perieghetică, pe Valea 
Buzăului şi pe văile unora dintre anuentii acestui râu. Peisajul era roarte plăcut. Dealurile 
ce străjuiau cele două maluri ale văii inăltându-se din ce In ce mai mult dând pe alocuri 
impresia unor adevărati munti, deşi cercetarea noastră n-a ajuns până la Nehoiaş. in 
primăvară căzuseră ploi cumplite şi apele veniseră rurioase, ca adevărate puhoiuri, rupând 
toate podurile. Sau, mai exact - deşi ruseseră solide, zidite din piatră - erau acum colcaie la 
pământ şi aşa cum zăceau, iti răceau impresia, de la oarecare distantă, că sunt nişte poduri 
de cuburi construite de copii şi răsturnate din nebăgare de seamă. Nu ştiu după câti ani 
podurile au rost rerăcute, dar in 1936 - când am suit din nou Valea Buzăului, de data aceasta 
împreună cu Dorin - ele erau In picioare. În timpul cercetării răcute cu Şteran a trebuit să 
trecem mereu de pe un mal al râul oi pe celălalt, prin vaduri, atât In runctie de traseul şoselei 
cât şi de locurile ce ni se păreau că ar putea li aşezări preistorice, trebuind să ne cătărăm pe 
ele. Am descoperit, intr-adevăr, multe aşezări preistorice, datând din epoca neolitică şi din 
epocile următoare. 

Pe valea unuia dintre anuentii Buzăului - Slănicul (altul decât acela din judetul 
Prahova) - am descoperit aşezarea de pe teritoriul comunei Biiieşti - Aldeni, situată In 
punctul numit "La balaurul", săpată de G.H. Şteran chiar in anul acela, revenind după aceea 
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111 J CJ4U �i chiar mai târziu şi ohtinand rezultate deosebit de interesante. Aşezarea, datând 
ti III pt.•rioada eneolitka, apartine aşa-numitului ,\ ,pt",.:l l uhural Stoican Aldeni, rezultat din 
, ••nlartul triburilor culturii (. 'ucuteni cu acelea ale culturii (iumelni.a, chiar la limita dintre 
.arii lt.• de răspândire ale acestor două importante culturi preistorice de pe teritoriul 
Num.Jniei. 

Magistrul Întocmise, după cum � vede, un plan amplu şi temeinic de cercetare a 
.a�t'/.olrilor pre- şi protoi�torice din spatiul extracarpatic - desigur după ce se consultase şi cu 
\ udrie�scu. Dacă acest plan ar fi fost continuat pe aceeaşi scară, s-ar fi ajuns, in câtiva ani, 

1• o adnliratli revolutie in privinta cunoştinţelor noastre despre aceste îndepărtate epoci in 
l''"'inciile de la nordul Dunării. Dar moartea Magistrului, chiar in anul următor, şi apoi 
" rurhele de sacrificiu" de la inceputul anilor '30 au incetinit ritmul cercetărilor preistorice 
. la un moment dat aproape intrerupându-1 - intlirziind mult progresul cercetlirilor 
drhenlogice sistematice. 

l.a sfârşitul verii acelui an se întorseseră de la Roma, solii Vulpe şi Grigore Florescu. 
lloamna Vulpe şi-a reluat locul de asistentă la muzeu (in timpul celor aproape doi ani ai 
runcediului de studii postul ei fusese suplini! de Hortansa), Radu a fost numit asistent de 
t•pi�ralie greacă, iar Florescu asistent de epigralie latină la catedra Magistrului. 

Ecaterina Vulpe - Ernica, cum i se spunea de noi loii - pe atunci o blondă (mama ei 
.-ra austriacă) zveltă şi drăgulă, cu un profil clasic, era foarte energică, cum a rămas de al trei 
pimă astăzi. � insotit pe Radu la aproape toate săpăturile lui, publicând împreună 
rapoartele respective. Dar, in afară de acestea, a publicat mai puţin, remarcându-se în 
'Jiecial prin lucrarea ei de la Roma, care tratează despre serurile de aramă din spatiul 
•·arpato-dunărean, şi prin aceea de la Şcoala Română din Franla, despre unele forme de vase 
preistorice din Peninsula Balcanică şi din Asia anterioară. 

Astlizi sunt multe femei-arheologi şi in străinătate şi la noi, dar pe atunci aceastli 
mdeletnicire nu era socotită indicată pentru "sexul frumos". Ecaterina Dunărean o-Vulpe 
�i l lortansa au fost primele femei-arheologi din Iara noastră, faptul acesta datorându-se tot 
mtelegerii Magistrului, el liind cu totul lipsit de prejudecăti; a apreciat activitatea Ernichii 
�i a Hortansei şi nu a ezitat nici un moment să le arate incredere, pe care ele i-au 
ră•plătit-o prin realizările ulterioare. 

Grigore Florescu, bărbat " foarte bine" - după aprecierile doamnelor - brunet, cu 
sprâncene stufoase şi ochi negri vii - făcea parte din ultima serie de discipoli ai Magistrului 
de dinainte de război, dându-şi licenta abia după incheierea păcii. Fusese mobilizat şi luptase 
pe front, liind rănit la mâna dreaptli de atunci rămăsese cu câteva degete semianchilozate. 
ha bine pregătit, ii plăcea să lucreze pe şantiere, realizările lui de la Capidava meritlind să 
Oe date ca exemplu, atlit in ceea ce priveşte săpături le propriu-zise, cât şi felului cum a inteles 
de la inceput să asigure consolidarea zidurilor de incintli şi a turnurilor: _chiar acum această 
.-etate poate constitui un adevărat model de cercetare şi păstrare a unui monument istoric. 

Ahia întorşi la Bucureşti am plecat la Histria. Magistrul (in vara aceea nu s-a mai dus 
la cetate) hotlirâse ca şi aceia dintre noi ce se specializează in preistorie trebuie să cunoască 
)i problemele puse de un şantier clasic, greco-roman. Nemaivrând să-I trimită _pe Metaxa la 
)'lntier - a format trei echipe cu noi cei tineri şi ne-a trimis pe rând la Histria. lntâi s-au dus 
�lefan cu Dody (care insă s-a îmbolnăvit şi n-a stat decât putine zile), apoi Vasile Christescu 
cu A ura, iar ultimii ne-am dus noi, Hortansa şi cu mine. Am lucrat in total trei săptămâni, 
dar, deoarece in primele zile n-au venit din satul vecin decât putini lucrători, am făcut un 
drum cu căruta tocmai la Jurilovca, spre a găsi oameni. Pecurariu - liind şi el ia şantier, unde 
dr..,na diferitele inscriptii descoperite - a  venit cu noi şi, având cunoştinte in acest mare sat, 
nr·a fost uşor să angajăm o echipă de 10 lipoveni. Ne-au promis eli vor veni In prima 
dumlnlcll, după amiază, şi intr-adevăr, duminică după ora prânzului, in timp ce noi ne anam 
� malul lacului Sinoe şi cercetam nerăbdători cu privirea intinsul apelor am zărit la un 
nmmrnt dat in depărtare o luntre cu pânzele întinse, care aducea echipa de lucrlltori 
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aşteptată. TOii erau lnalli şi voinici nind insolili şi de sotiile a doi dintre ei, luate ca să le 
giteasd, aducând şi alimentele, deoarece la Histria n-ar n avut de unde să şi le procure. Pot 
spune ci, in cele aproape cinci decenii de când rac arheologie, n-am mai avut o lfsemenea 
echipă de lucrători. Munceau cu o vigoare şi cu un spor neobişnuit, mai ales dacâ se line 
seama ci la şantierele clasice se lucrează cu târnăcoapele căci cazmalele n-ar răzbi prin 
mullimea de pietre provenite din dărâmături. In schimb, o asemenea echipă n-ar n rost 
potrivită pentru o săpAtură prelstorică, unde se lucrează aproape mai mult cu şpaclul! 

Ca şi Şteran şi Christescu, am lucrat şi noi tot la o bzsilici de lângă marile terme din 
cetate, dar n-am dezvelit-o In Intregime; cu acest prilej am descoperit şi prima bază de 
coloană a ceea ce s-a dovedit peste câliva ani a n palestra de lingi terme, care mi-a dat o mare 
emOile, la Inceput crezind ci· este un altar cu ins;:rlplle. Doream In chip nresc să găsim şi noi 
lnscrlplli, nu numai ziduri de calitate mediocri pentru a nu mal vorbi de zidurile tirzii cu 
mortar de pămilnt, care lmpărjlseră, In mal multe IncAperi, sălile lnillale ale bazilicii şi pe 
care noi le-am InlAturat, deoarece pe atunci nu se dădea importanli unor asemenea resturi. 

In arari de sotii Pecurariu, tot atunci se ana la Histria şi vestitul Moş Ion, pe care 
nu-l uitasem In imnul nostru arheologic din anul precedent, puoilndu-1 In contrast cu 
Metua: 

" Harilaos Metaxa 
Trage chlulu'-n Histria ... 
Dar noroc cu moş Ion 
Al Muzeului pion, 
Ci prin ziduri scotoceşte 
Şi inscriptii tot găseşte" .  
Intr-adevăr, chiar in timp ce eram noi acolo, am mai descoperit in zidul cetalli câteva 

monumente cu lnscriplii pe care insă Magistrul n-a mai avut prilejul să le publice şi nici 
măcar să le vadă. 

lntorşl la Bucureşti, credeam că pentru noi se Incheiase anul acela campania de 
săpături şi incepusem să "'e pregătim In vederea apropiatei plecări la Roma. Dar lmprejurările 
au vrut altrel cici, la sl'lirşitul lui septembrie, Magistrul · pasionat acum de problemele 
preistorice, de neolotic · plecase la Bonleşti,ln rostul judel Râmnicu Sărat, lângă Focşani, 
la via prietenului său Marin Simionescu Râmniceanu, pentru săpături Intr-o aşezare cu 
ceramică pictată cucuteniană, descoperită chiar In marginea satului. Dar, după câteva zile, 
boala de Intestine de care surerea s-a agravat şi, nemaiputând rezista s-a intors la Bucureşti 
şi ne-a trimis pe noi la Bonleşti. 

Am lucrat aici tot trei săptămâni încheiate in luna octombrie, pe o vreme de toamm\ 
destul de rece, Intr-o regiune de dealuri unde şi vara este răcoroasă, continuând adâncirea 
şanlolul de sondaj Inceput de Magistru pe un bot de deal rupt şi prăbuşit mult din cauza 
torenlilor; după aceea săpat şi alt şanl dincolo de râpă. Pământ aşa tare n-am mai intilnit 
- poate numai cu acela de la Sultana s-ar putea compara, terenul nind in pantă uşoară, toate 
apele de ploaie se scurgeau repede la vale şi nu pătrundeau in pimânL Magistrul • obişnuit 
cu cetălile greco-romane - Incepuse lucrul cu târnăcoapele şi probabil că acolo nici nu s-ar 
n putut săpa altrel, oricit ar n rost de voinici oamenii venili "de la munte", cum spuneau ei, 
adică din zona dealurilor mal Inalte. 

Cu exceplla unor rorme ceramice mal deosebite din stratul superior, In toate cele 
patru straturi de arsură masivă, rezultate din incendierea locuinlelor cu pereli de bârne şi 
nuiele lipite cu lut gros, din patru locuirl succesive, s-au găsit aceleaşi materiale de tip 
cucutenian. Acestea seamănă In mare măsură cu cele de la Ariuşd - din Transilvania, dar 
au şi unele elemente ce se apropie de acelea ale culturii Gumelnila; de aceea a rost incadrati 
de arbeologii români in Aspectul Aldeni-Stoicani al culturii Gumelnila. Cred totuşi că ar n 
indicat să se studieze din nou unele dintre materialele acestui aspect (In special acelea de la 
Aldenl), descoperite In aşezările situate pe dealurile din zona Curburii Carpalilor. 
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Afli precum la Ruginoasa, descoperisem, printre alte piese, Jumătatea superioarA a 
."., otaluete decorare cu motive spiralice incizate (când am descoperit-o, Hortansa a spus 
, • u •1- noaptea, dar intreagA .•. ), tot aşa, la Bonteşti am gisitjumitatea inferioarA a unei 
... ru�lr masive, cu urme de ocru roşu pe corp. Fiind plini de pimânt, In primul moment am 
, utul cii stalueta a rost spartă In timpul lucrului şi am cllutat de zor câteva zeci de minute 
• .. tallll Jumitale, prefirând printre degete tot pimântul din jur. Numai dupi ce am vizut 
• • nu Kisim şi a doua jumătate, am curătal bine partea gisită şi atunci am constatat cii 
ruptura era din vechime. 

In timpul verii, tot când noi săpam in Moldova, Andrieşescu • potrivit planului 
lnl<><mll de Magistru • a inceput săpăturlle de la Sirata-Monteoru de pe proprietatea " 
prurroorului dr. Anghelescu, ministru liberal al şcolilor, unde lncll Inainte de rizboi se 
•ocoperiseri morminte preistorice cu schelete chircite, iar In timpul rAzboiului Hubert 
Schmidl fAcuse cercetări în aşezare şi intr-unul dintre cimitire. De data aceasta, Andrleşescu 
rra ajutat de 1. Nestor, cllruia i-a cedat apoi, peste câtiva ani, conducerea şantierului; dupi 
cum se ştie, deşi a săpat acolo aproape treizeci de ani, nu s-au publicat decât câteva rapoarte 
prrliminare. Poate cii devotata lui colaboratoare, Eugenia Zaharia, va redacta monografia 
qlrptată. 

Tot In vara anului 1926, Ştefan · aşa cum am amintit · a săpat la Aldenl, pe "Dealul 
Balaurului" de pe Valea Slinicului, iar după aceea la Poiana-Tecuci; Vasile Cbrislescu a 
a.ipal la Vădastra, in judetul Romanati, cercetănd cele douA aşezări neolitice de acolo. El 
•punea că numai una ar n rost cunoscută mal de mult, din vremea lui Cezar Bolliac, pe când 
aceea de la " Măgura Fetelor" a fost descoperită de el. 
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